

Salbutamol Sulphate

【TVENU】Saldolin® Nebules Inhalation Solution 5mg/2.5mL/Amp ATC Code : R03AC02

中文名：泛得林呼吸溶液劑 «GSK»

適應症：支氣管痙攣、急性嚴重性氣喘。

藥理分類：**Beta2 Agonist.**

用法用量：**Administration:** may be **undiluted** before use, administer via jet nebulizer to an air compressor, adjust nebulizer flow to deliver dosage over 5 to 15 minutes;

Indication and dosage regimens:

Bronchospasm:

- Adults: 2.5 mg 3-4 times daily as needed
Quick relief: 1.25-5 mg every 4 to 8 hours as needed.
- Children:
 - 2-12 yr, 0.63-1.25 mg 3-4 times daily as needed
 - ≥ 12 yr, 2.5 mg 3-4 times daily as needed

Exacerbation of asthma (acute, severe) :

- Adults:
 - 2.5-5 mg every 20 minutes for 3 doses, then 2.5-10 mg every 1-4 hours as needed, or 10-15 mg/hour by continuous nebulization
- Children:
 - < 12 yr, 0.15 mg/kg (minimum: 2.5 mg) every 20 minutes for 3 doses, then 0.15-0.3 mg/kg (maximum: 10 mg) every 1-4 hours as needed, or 0.5 mg/kg/hour by continuous nebulization.
 - ≥ 12 yr, 2.5-5 mg every 20 minutes for 3 doses, then 2.5-10 mg every 1-4 hours as needed, or 10-15 mg/hour by continuous nebulization.

不良反應：心跳加速、心悸、頭痛、微顫、緊張、噁心、咳嗽、口乾，或喉嚨有刺激感。

注意事項：

1. 有支氣管痙攣病史之患者須慎用本劑。
2. 使用時不須稀釋，若急救時間超過 10 分鐘，可用 NS 稀釋後使用。
3. 使用本劑期間，應監測血鉀濃度。
4. 本品應避免與非選擇性 β -blocker（如 propranolol）合併使用。
5. 仿單建議避光貯藏。

懷 孕 期：

1. 只有在對母親的預期效益大於對胎兒或嬰兒可能造成的危險時，才考慮在懷孕期間投予此藥。
2. Salbutamol crosses the placenta (*Boulton 1997*).
3. Salbutamol is the preferred short acting beta-agonist when treatment for asthma is needed during pregnancy (*ACOG 2008; GINA 2019; NAEP 2007*).
4. If high doses are required during labor and delivery, monitoring of glucose concentrations in the newborn for 24 hours is recommended, especially in preterm infants (*GINA 2019*).

授 乳 期：

1. Salbutamol 可能會分泌至乳汁中，故不建議授乳婦使用，除非預期效益超過潛在危險性。

2. Women with asthma should be encouraged to breastfeed (*GINA 2019*). Use of Salbutamol is generally considered acceptable in breastfeeding women when used in usual doses (*WHO 2002*).

給付規定： 全民健保藥品給付規定：
依「成人呼吸道疾患吸入製劑給付規定表」及「兒童呼吸道疾患吸入製劑 給付規定表」規定辦理。